



النشرة اليومية للاتحاد UAC DAILY MONITOR

03 تشرين اول (أكتوبر) 2024 نشرة يومية إلكترونية تصدر عن اتحاد الغرف العربية



KHALED HANAFY FROM ISTANBUL, TURKEY: STRENGTHENING ARAB-TURKISH REGIONAL COOPERATION TO CONFRONT THE RISING TRENDS OF PROTECTIONISM AND FRAGMENTATION IN THE GLOBAL ECONOMIC SYSTEM

Dr. Khaled Hanafy, Secretary General of the Union of Arab Chambers, emphasized during the opening of the "16th Arab-Turkish Economic Forum", held in Istanbul on October 2, 2025, and organized by Group of Economy and Business in cooperation with the Turkish Ministry of Treasury and Finance, with the official support of the Turkish Ministry of Foreign Affairs, the Investment and Development Promotion Office at the Presidency of the Republic of Turkey, in close cooperation with the Union of Arab Chambers, the League of Arab States, the Gulf Cooperation Council, and the Union of Chambers and Commodity Exchanges of Turkey, with high-level participation from ministers, heads of organizations, and leaders of the private sector in Turkey and the Arab region, in addition to Ambassador Hossam Zaki, Assistant Secretary General of the League of Arab States, and a large number of Arab ambassadors accredited in Turkey, that: "The convening of this high-level economic forum comes at a time of utmost importance and sensitivity. Today, we are facing profound economic and political transformations at the global level, characterized by the rise of protectionist and fragmented trends in the international economic system. This increases the urgent need to strengthen regional integration and build bridges of economic cooperation between countries with shared interests and historical ties."

He noted that "there are very significant opportunities for developing strategic ports and achieving a logistical renaissance in areas of high added value, particularly in light of Turkey's major logistical capabilities and outlets. This can be invested in the Arab region, turning it into a key gateway not only to Africa but also a platform for access and transit to East Asia and South American countries, with which we have begun to forge alliances through the Arab League by establishing a logistical link between the Arab region and South America via Brazil."

He stressed that "given the geopolitical, demographic, and environmental changes the world is witnessing, it is essential to rethink the nature of our relationship. There are important opportunities for investment to transition the Arab-Turkish relationship from its traditional framework—focused mainly on

خالد حنفي من إسطنبول-تركيا: تعزيز التعاون الإقليمي العربي-التركي لمواجهة تصاعد نزعات الحماية والتجزئة في النظام الاقتصادي العالمي

أكد أمين عام اتحاد الغرف العربية، الدكتور خالد حنفي، خلال افتتاح أعمال "الملتقى الاقتصادي التركي العربي السادس عشر"، الذي عقد في إسطنبول بتاريخ 2 أكتوبر (تشرين الأول) 2025، بتنظيم من "مجموعة الاقتصاد والأعمال" بالاشتراك مع وزارة الخزانة والمالية التركية، وبدعم رسمي من وزارة الخارجية التركية، ومكتب ترويج الاستثمار والتمويل في رئاسة جمهورية تركيا، وبالتعاون الوثيق مع اتحاد الغرف العربية، وجامعة الدول العربية، ومجلس التعاون لدول الخليج العربية، واتحاد الغرف والتبادل السلي التركي، وبحضور رفيع المستوى من وزراء ورؤساء منظمات وقيادات القطاع الخاص في تركيا والمنطقة العربية، بالإضافة إلى الأمين العام المساعد لأمين عام جامعة الدول العربية حسام زكي، وعدد كبير من السفراء العرب المعتمدين في تركيا، أن "انعقاد هذا الملتقى الاقتصادي الرفيع المستوى، يأتي في توقيت بالغ الأهمية والدقة. فنحن اليوم نواجه تحولات اقتصادية وسياسية عميقة على المستوى العالمي، تتسم بتصاعد نزعات الحماية والتجزئة في النظام الاقتصادي الدولي، مما يزيد من الحاجة الملحة إلى تعزيز التكامل الإقليمي وبناء جسور التعاون الاقتصادي بين الدول ذات المصالح المشتركة والروابط التاريخية".

واعتبر أن "هناك فرصا كبيرة جدا لتنمية الموانئ المحورية وإجراء نهضة لوجستية في مناطق تتمتع بقيمة مضافة كبيرة، خصوصا في ظل وجود منافذ وقدرات لوجستية هامة لدى تركيا، الأمر الذي يمكن استثماره في المنطقة العربية لتكون بوابة محورية للدخول ليس فقط إلى أفريقيا بل للانطلاق والعبور أيضا إلى دول شرق آسيا وكذلك دول أميركا الجنوبية التي بدأنا بالتحالف معها من خلال الجامعة العربية عبر إنشاء رابط لوجستي ما بين المنطقة العربية ودول أميركا الجنوبية من خلال بوابة البرازيل".

وأكد أنه "في ظل ما يشهده العالم من متغيرات جيوسياسية وديمقراطية وبيئية، فإنه من المفترض تغيير نهج التفكير في شكل العلاقة في ما بيننا، خصوصا وأن هناك فرصا هامة للاستثمار للانتقال من العلاقة بين الدول العربية وتركيا من إطارها التقليدي القائمة على تنمية التجارة، إلى آفاق أكبر وصولا إلى الشراكة الاستراتيجية، وهو ما بدأنا بالفعل من خلال العمل على إنشاء غرفة عربية - تركية مشتركة، عبر التحالف والتنسيق ما بين اتحاد الغرف العربية وجامعة الدول العربية واتحاد

trade development—to broader horizons, reaching strategic partnership. This has already begun through efforts to establish a joint Arab-Turkish Chamber, coordinated between the Union of Arab Chambers, the League of Arab States, and the Union of Turkish Commodity Exchanges. This new entity will contribute to consolidating Arab-Turkish relations through the private sector, which plays a leading role in both Turkey and the Arab countries, paving the way for alliances built on services, industrial activity, the digital economy, and the Fourth Industrial Revolution.”

Dr. Khaled Hanafy considered that “Arab-Turkish economic relations possess a deep historical legacy and tremendous untapped potential. By enhancing trade exchange, integrating logistical and industrial value chains, facilitating capital flows and investments, and sharing expertise and technologies in vital sectors such as renewable energy, food security, infrastructure, Islamic finance, fintech, and digitization, we can build a successful and sustainable model of economic integration that serves more than 400 million people across the Arab region and Turkey, strengthening our collective ability to face global challenges and risks.”

He explained that “the forum’s rich agenda—from the session on ‘Regional Integration: A Cure for Global Fragmentation’ with the participation of ministers focusing on financial coordination policies and regional safety nets, through specialized sessions on Syria and pathways for reconstruction and stability, Iraq and its economic transformation and latent potential, Libya and its recovery prospects, and concluding with the session on Islamic and banking finance and the outlook for sukuk and digital transformation—represents genuine levers for sustainable development and practical work plans to build a more stable and prosperous future for coming generations. These sessions confirm the pivotal role of the private sector as the main driver of growth, and the importance of Arab-Turkish partnership in designing and implementing reconstruction and development projects.”

He also highlighted that “the Union of Arab Chambers, which represents the Arab private sector in more than 22 Arab countries in addition to 16 joint Arab-foreign chambers, is fully aware of the scale of responsibility and the opportunities ahead. From this platform, we affirm our full commitment to supporting and strengthening all efforts aimed at enhancing economic and investment cooperation between both sides, working to remove operational and legislative obstacles facing investors and companies, and contributing to building a joint economic vision that benefits from the comparative advantages of both parties.”

The Secretary General called for “the importance of achieving successful and mutually beneficial economic and trade partnerships, to serve as a new cornerstone in Arab-Turkish cooperation and to help drive development and prosperity in our Arab and Islamic region.”

[Source \(Union of Arab Chambers\)](#)



غرف السلع والبورصات التركية، حيث سوف يساهم هذا الكيان الجديد في ترسيخ العلاقات العربية – التركية من خلال القطاع الخاص الذي يعتبر المحرك الرئيسي في تركيا والبلدان العربية، مما يمهّد إلى بناء تحالفات مبنية على قطاع الخدمات والنشاط الصناعي والاقتصاد الرقمي والثورة الصناعية الرابعة.”

واعتبر الدكتور خالد حنفي أنّ “العلاقات الاقتصادية التركية العربية تمتلك إرثاً تاريخياً عميقاً وإمكانات هائلة لم يتم استغلالها بالكامل بعد. فمن خلال تعزيز التبادل التجاري، وتكامل سلاسل القيمة اللوجستية والصناعية، وتسهيل حركة رؤوس الأموال والاستثمارات، وتبادل الخبرات والتقنيات في مجالات حيوية مثل الطاقة المتجددة والأمن الغذائي والبنية التحتية والتمويل الإسلامي والتقنيات المالية والرقمنة، يمكننا معاً بناء نموذج ناجح ومستدام للتكامل الاقتصادي يصب في مصلحة أكثر من 400 مليون إنسان في المنطقة العربية وتركيا، ويعزز قدرتنا الجماعية على مواجهة التحديات والمخاطر العالمية.”

وقال إنّ “المحاور الغنية التي يناقشها الملتقى بدءاً من جلسة “التكامل الإقليمي: علاج للتجزئة العالمية” بمشاركة معالي الوزراء، والتي ستركز على سياسات التنسيق المالي وشبكات الأمان الإقليمي، مروراً بالجلسات المتخصصة التي تركز على سوريا ومسارات إعادة الإعمار والاستقرار، والعراق وتحولاته الاقتصادية وطاقاته الكامنة، وليبيا ومقومات النهوض بها، وانتهاءً بجلسة التمويل الإسلامي والمصرفي وأفاق الصكوك والتحول الرقمي، تمثل هذه المحاور روافع حقيقية للتنمية المستدامة، وخطط عمل عملية لبناء مستقبل أكثر استقراراً وازدهاراً لأجيالنا القادمة. وهي تؤكد على الدور المحوري للقطاع الخاص كمحرك رئيسي للنمو، وعلى أهمية الشراكة بين الجانبين التركي والعربي في تصميم وتنفيذ مشاريع إعادة الإعمار والتنمية.”

ونوّه إلى أنّ “اتحاد الغرف العربية، الذي يمثل القطاع الخاص العربي في أكثر من 22 دولة عربية بالإضافة إلى وجود 16 غرفة عربية أجنبية مشتركة، يدرك تماماً حجم المسؤولية والفرصة السانحة أمامنا. ونؤكد من هذا المنبر على التزامنا الكامل بدعم وتعزيز كل الجهود الرامية إلى تعزيز التعاون الاقتصادي والاستثماري بين الجانبين، والعمل على إزالة المعوقات التشغيلية والتشريعية التي قد تواجه المستثمرين والشركات، والمساهمة في بناء رؤية اقتصادية مشتركة تستفيد من المزايا النسبية للطرفين.

ودعا أمين عام الاتحاد، إلى “أهمية الوصول إلى شراكات اقتصادية وتجارية ناجحة ومربحة للطرفين، تكون لبنة جديدة في صرح التعاون التركي العربي، وتساهم في دفع عجلة التنمية والازدهار في منطقتنا العربية والإسلامية.”

[المصدر \(اتحاد الغرف العربية\)](#)